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ABSTRACT

The process of making financial  services available to the poorest 

segments  of  the  society  is  considered  as  an  important  part  of 

poverty alleviation strategies. As a result, microfinance institutions 

have been seen as one of the tools intended to reduce the poverty 

of  low-income  people.  Poverty  reduction,  however,  can  only  be 

attained if  microfinance institutions achieve a good outreach and 

financial  sustainability.  However,  opinions  over  the  relationship 

between outreach to the poor and financial sustainability is divided. 
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The  question  of  whether  financial  sustainability  obtained  as  a 

consequence of outreach or financial sustainability leads outreach to 

the poor being an issue of concern to many economists and policy 

makers  in  formal  financial  institutions.  As  various  studies  on  the 

MFIs’  performance in different countries confirm the possibility of 

achieving  financial  sustainability  while  serving  the  poor,  other 

studies  have  found  the  evidence  to  be  not  so  favorable  and 

supportive to the above argument. 

The main objective of this research is to examine empirically the 

relationship  between  outreach  to  the  poor  and  financial 

sustainability of microfinance institutions (MFIs) in Sudan. Therefore, 

the  research  hypothesizes  that,  financial  sustainability  leads 

outreach,  there is no trade-off between financial sustainability  and 

outreach  goal  of  microfinance  institutions,  and  microfinance  in 

Sudan is pro poor. 

The  research  uses  a  sample  of  30  observations,  starting  from 

2007:1  to  2009:6,  and  two  proxies  for  outreach  and  financial 

sustainability. Namely, the study uses number of clients (NCs) and 

profit margin (PM) as proxies for outreach to the poor and financial 

sustainability respectively. A case study approach is used in which 

an econometric model is employed and the Granger causality test, 

Ordinary  Least  Squares  (OLS),  Co  integration  test  and  error 

correction models are applied.

The results of Granger causality test suggests one way causation 

channels from financial sustainability to outreach in the short run. 

That is, financial sustainability appeared to facilitate the reaching of 
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poorer clients. However, the error correction model results seem to 

be promising. Although they do not lend support to the short run 

relationship appeared in Granger causality test,  they seem to be 

consistent  and  supportive  to  the  long  run  relationship.  A  strong 

evidence of causality between financial sustainability and outreach 

appeared in the long run. This means both outreach and financial 

sustainability is a cause and effect of each others in the long run. 

On the other hand, the research investigated the social dimension of 

microfinance (pro poor microfinance). The results reveal significant 

gender differences on the outreach of the case study bank. While 

only (27%) of women have access to credit, men have the bulk of 

finance (73%). This confirms the fact that banks are unable to reach 

the poorest segments that are present at the grass-roots community 

level and microfinance in Sudan is not pro poor.

The research emphasizes the importance of financial sustainability 

for  expanding  the  outreach.  Only  viable  financial  institutions 

involved in microfinance can ensure permanency of services to an 

increasing  number  of  the  poor  and  contribute  significantly  to 

poverty  reduction.  However,  improving  financial  sustainability  in 

general is not sufficient to ensure that financial services are made 

available  to  the  poorest  of  the  poor.  The  social  dimension  of 

microfinance  (depth  of  outreach)  can  be  achieved  through 

increasing the number of women access to credit, group lending and 

rural biased credit. Therefore, the banking System should develop 

more  pro-poor  products  and  services,  delivery  mechanisms  and 
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innovative social collaterals because these are essential to attract 

the poor into the formal sector.

 

الخلصة
 تعتبر عمليععة اتاحعة الخععدمات الماليعة للطبقعات الفقيعرة فععي المحتمعع جعزء هعام معن

 استراتيجيات التقليل من حععدة الفقععر. بالتععالي ينظععر الععي مؤسسععات التمويععل الصععغر

 باعتبارها احد الدوات المنوط بها القيام بهذا الدور مععن خلل تقععديم الخععدمات الماليععة

 لصععحاب الععدخول المنخفضععة. لكععن التقليععل مععن حععدة الفقععر ل يمكععن تحقيقععه إل إذا

 إسععتطاعت مؤسسععات التمويععل الصععغر تحقيععق السععتدامة الماليععة وزيععادة عععدد

 المستفيدين من هذه الخدمات المالية (الفقراء). و قد تباينت الراء حول طبيعة العلقة

 بين الستدامة المالية و التوسع في تقديم  الخدمات المالية للفقععراء (النتشععار). حيععث

 اصبحت إمكانية تحقيق السععتدامة الماليععة مععن خلل النتشععار او تحقيععق النتشععار مععن

 خلل الستدامة المالية موضع اهتمام عدد كبير مععن القتصععاديين وصععناع القععرار داخععل

 مؤسسات التمويل الصغر. ففي الوقت الذي اكدت فيه عدد كبير من الدراسععات الععتي

 اجريععت فععي دول مختلفععة حععول اداء مؤسسععات التمويععل الصععغر إمكانيععة  تحقيععق

 الستدامة الماليعة معن خلل التوسععع فعي تقعديم  الخععدمات الماليعة للفقعراء, توصععلت

  .دراسات اخري الي نتائج غير مشجعة حول ذات الموضوع

 إن الغرض الساسي من هذا البحث هو الفحص العملي لطبيعة العلقة بيععن السععتدامة

 المالية و التوسع في تقديم  الخدمات الماليععة للفقععراء(النتشععار) لمؤسسععات التمويععل

 الصغر بالسودان. لذلك إفترض البحث ان السععتدامة الماليععة تععؤدي الععي التوسععع فععي

 تقديم الخدمات المالية للفقراء, وإمكانية تحقيق الستدامة المالية و التوسع في خدمععة

.الفقراء معا و أن التمويل الصغر في السودان موجه لصالح الفقراء

 إتبع البحث منهجية دراسة الحالة التي تم من خللها بناء نمععوذج اقتصععادي طبقععت فيععه
 في اطار نموذجِ تصحيحِ الخطأ (Granger – Causality Test) اختبار سببية قرانجر
(Error Correction Model) .   مشاهدة30وقد استخدم  البحث  عينة تحتوي علي  

, كمععا اسععتخدم البحععث هععامش الربععح و عععدد2009 الععي يونيععو 2007ابتداء من ينععاير   
. للستدامة المالية و النتشار علي التواليمؤشراتك (العملء المستفيدين) المموليين
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Unit) بينت نتائج الدراسة الحصائية لختبار جذر الوحععدة  Root  Test) أن السلسععل 
  معن خاصععية الجععذر الوحعدوي،تععانيالزمنية لمتغير الستدامة المالية موضع الدراسعة 

non) وأنه غير ساكن في مستواه  -  stationary)،  كمعا بينععت نتعائج اختبعار التكامعل 
(Co – Integration Test) المشترك بينها،  فيما  تكامل مشترك  المتغيرات على   أن 
 وأنها تتجه إلى التوازن فععي الجععل الطويععل حسععب النتععائج الحصععائية لنمععوذج تصععحيح
 .الخطأ

  تؤدي الي التوسع في في القطاع المصرفيالستدامة الماليةتوصلت الدراسة الي أنّ 
  و لم تجد الدراسة اي دليل علي ان في الجل القصير,تقديم  الخدمات المالية للفقراء

ًاالتوسع في تقديم  الخدمات المالية للفقراء   للسععتدامة الماليععة يمكععن ان يكععون سععبب
  حيث تعتبر النتيجة الخيععرة عععثرة فععي طريععق المسععاعي الراميععة الععيفي ذات الجل,

نتععائج الختبععار الحصععائي لكععن تقديم الخدمات الماليععة للفقععراء علععي اسععاس تجععاري,  
ِة بيععنلنموذج تصحيح الخطأ بينت ان ّي   التوسععع فععي هنالك دليل علي وجععود علقععة سععبب

. في الجل الطوويل الستدامة الماليةتقديم  الخدمات المالية للفقراء و

Social) من جهة اخري فحصععت الدراسععة البعععد الجتمععاعي  Dimension)  للتمويععل 
 الصغر او مايعرف بمدي تحيز التمويل الصغر لصالح الطبقات الفقيرة, و نسععبة لعععدم

الجماعيتوفر البيانات الحصائية عن مؤشرات التمويل    (Group  lending)  و نسععبة 
Rural)  عملء الريف الي المدن  -  Urban  Ratio)  إتخذت الدراسة إمكانية حصععول 
Women) المععراة علععي التمويععل الصععغر  Credit  Access)  مؤشععرا لقيععاس البعععد 
 الجتمعاعي. حيععث تعتععبر المعراة معن اكععثر الشععرائح القتصعادية فقععرا.  و قععد توصعلت

% فقط من النساء إستطعن الحصول علي  التمويل الصععغر خلل27الدراسة الي ان   
 فترة الدراسة, ممععا يؤكععد ان الطبقععات الفقيععرة غيععر مسععتفيدة مععن خععدمات التمويععل
.الصغر التي يقدمها الفطاع المصرفي

 أوصت الدراسة بضرورة تطععوير القطعاع المصعرفي لمنتجعات وخععدمات تتناسععب معع 
 إحتياجات الطبقات الفقيعرة و تبنعي سياسعات معن شعأنها تفليعل الفجعوة بيعن القطعاع
 المصرفي و الفقراء وإعادة النظر في اليات التوزيع و اشكال الضمانات المطلوبة مععن
.الطبقات الفقيرة بشكل يساعد علي تطوير وتنمية المجتمعات الريفية
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ABBREVIATIONS:

ABS Agricultural Bank of Sudan
ADB Asian Development Bank

ADSs Area Development Schemes
AIDS Acquired Immunity Deficiency Syndrome
ASA Association for Social Advancement

BRAC Bangladesh Rural Advance Commission.

BRDB Bangladesh Rural Development Board.
BRI Bank Rakyat in Indonesia

CARD Center for Agriculture and Rural Development.
CBOs Community Based Organizations

CBS Central Bank of Sudan
CBSs Central Bureau of Statistics

CGAP Consultative Group to Assist the Poor
CIS Country Industrial Survey

CNS Comprehensive National Strategy
CU Credit Union

EAPs Economically Active Poor

ECCP Elnuhud Cooperative Credit Project

ECM Error Correction Model
FCCA Foundation for Credit and Community Assistance

FSS Financial self-sufficiency
GB Grameen Bank

GDP Gross Domestic Product
GOS Government of Sudan
HDI Human Development Index
HPI Human Poverty Index

IDPs Internally Displaced Persons
JAM Joint Assessment Mission

MDGs Millennium Development Goals
MFIs Microfinance Institutions
MFU Microfinance Unit

MICS Multiple Indicators Cluster Survey
MIX Microfinance Information Exchange

MOFNE Ministry of Finance and national Economy
MON Microfinance Organizations Network
NCHI National Corporation for Health Insurance

NCs Number of Clients
NFSC National Fund for Students Care
NFSI National Fund for Social Insurance

NGOs Non governmental Organizations
NKRDP North Kordofan Rural Development Project

NPF National Pensioners Fund
OLS Ordinary Least Square
OSS Operational self-sufficiency

Ph.D. Doctorate of Philosophy
PM Profit Margin

PRS Poverty Reduction Strategy
RDRS Rangpur Dinajpur Rural Service

ROSCAs Rotating Saving and Credit Associations
SAPs Structural Adjustment Policies
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SHARE Society for Helping Awakening Rural Poor through Education
SHGs Self-Help Groups

SKRDP South Kordofan Rural Development Project
SMEs Small and Medium Enterprises
SMS Safe Motherhood Survey

SRADP Southern Rosseries Agricultural Development Project
SPFS Special Program for Food Security

SSDB Saving and Social Development Bank
UN United Nations

UNCDF United Nations Capital and Development Fund
UNCIEF United Nations Children Emergency Fund

UNDP United Nations Development Program

UNFPA United Nations Population Fund
UNHCR United Nations High Commission for refugees
UNIDO United Nations International Development Organization
USAID United States Agency for International Development

WB World Bank
VAR Variance Autoregressive

17


